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گفت و گو با مدیرعامل »ودیو« نخستین سامانه نمایش فیلم کوتاه: 

به دنبال ایجاد جریانی تازه در سینمای کوتاه هستیم
ترمه راد / نخســتین ســامانه نمایش فیلم کوتاه با نام »ودیو« مدتی اســت فعالیت 
خــود را آغاز کــرده و به این واســطه فرصتی تازه برای احیای ســینمای کوتــاه و پیوند 
بیشــتر مخاطب با آن ایجاد شــده اســت. پویان صدقی مدیرعامل »ودیــو« درباره 
شکل گیری این پلتفرم تخصصی، اهداف و برنامه های این مجموعه با روزنامه ایران 

گفت و گویی داشته که در ادامه می خوانید.

ë  رشــد قابل توجهی پیدا کرده و این vod چندســالی اســت که در ایران صنعت
روزهــا پلتفرم های متعددی در حال ارائه محتوا بــه مخاطب و رقابت با یکدیگر 
هســتند، امــا ایــن پلتفرم ها عمومــاً محتــوای تخصصــی منتشــر نمی کنند، چه 
دغدغه ای شما را بر آن داشت تا پلتفرمی برای نمایش آثار کوتاه راه اندازی کنید؟
از ابتــدای ایجــاد بازار vod در ایران دغدغه این حوزه را داشــتم، طبیعتاً زمانی 
کــه به صــورت طولانی با صنعتــی درگیر باشــی نیازهــای آن را دقیق تــر می دانی. 
فعالیــت این صنعت در ایران به شــکلی اســت کــه وی او دی هــا عموماً محتوای 
تخصصــی منتشــر نمی کننــد، پلتفرم ها بیشــتر به ارائه آثار ســینمای بدنــه و مثلًا 
فیلم هــای کمدی گرایش نشــان می دهند تا اینکه بخواهند انــرژی و هزینه خود را 
صرف توزیع فیلم کوتاه کنند البته چنین نگرشی طبیعی بوده چرا که برآیند مادی 
آن نیز بیشــتر اســت. اواســط دهه 90 زمانی که به صورت جدی به ایــن حوزه ورود 
کردیم قصد راه اندازی یک vod جامع را داشــتیم اما در نهایت شــرایط را مســاعد 
ندیدیم چرا که به نوعی ورود به بازی بزرگان بود و آن طرف رقبایی داشتیم که به 
لحاظ منابع مالی و اعتباری پشــتوانه محکم تری داشتند. اما ما چند جوان بودیم 
که باید با توجه به پتانســیل و ظرفیت خود قدم برمی داشــتیم در نتیجه به ســراغ 
ایــده تأســیس vod تخصصی رفتیم. مــا در پلتفرم خود آثار مســتقل و در کنار آن 
فیلم های کوتاه و مســتند را ارائه کردیم و بعد دیدیم مردم از تماشــای فیلم کوتاه 
اســتقبال می کنند و این یک قدم رو به جلو بود. همین شــد که رویکرد اصلی مان 

ارائه فیلم های کوتاه شد.
ë  یعنی اســتقبال مخاطــب از نمایش فیلم هــای کوتاه انگیزه شــما را مضاعف

کرد؟
باید این نکته را به صراحت بگویم که بازاریابی فیلم کوتاه بسیار سخت است و 
اتفاقاً مخاطب خیلی دغدغه آن را ندارد، البته ما از ابتدا به این مسأله آگاه بودیم 
اما ایجاد جریانی تازه در سینمای کوتاه و ارائه آثار کوتاه که معمولاً مجال نمایش 

عمومی آن وجود ندارد و به نوعی نایاب است برایمان اهمیت بیشتری داشت.
ë  با راه انــدازی پلتفرمی چون »ودیو« فیلمســازان کوتاه بواســطه نمایش آثارو

کســب درآمدی محدود، مخاطب به خاطر دسترسی به آرشــیویی که تا به حال 
به این شکل در اختیار نداشته و خود شــما نیزبه عنوان متولی »ودیو« هر یک به 
نوعــی بهره می برید، در این مــدت محدود تأثیر »ودیو« در عرصــه فیلم کوتاه را 

چطور دیدید؟
از ابتدا این دغدغه را داشتیم که اکوسیستمی درست در حوزه فیلم کوتاه شکل 
پیدا کند تا فیلمســازان بــا اعتماد کامل فیلم های خود را از کمــد درآورده و پخش 
کنند. ما نیزسعی کردیم نسبت به اعداد و ارقام قرارداد های رایج در vod ها درآمد 
قابل قبولی را از این طریق برای فیلمســازان ایجاد کنیم. البته نباید توقع داشــت 
که تمامی هزینه های ساخت یک اثر به این وسیله بازگردد. باید چرخه اقتصادی 
درستی شکل بگیرد تا یک فیلم هزینه های خود را تا حد قابل قبولی پوشش دهد، 
ایــن چرخــه صرفاً با فعالیــت یک پلتفرم شــکل نمی گیرد بلکه بــرای تحقق این 
امرنیازمند یک هم افزایی میان اجزای اقتصادی حوزه فرهنگ اســت. ما هنوز در 

ابتدای راه هستیم اما امیدوارم اتفاقات خوبی رقم بخورد.
ë  شــما از دغدغه ایجاد اکوسیستمی درســت و جریانی تازه در حوزه فیلم کوتاه

گفتیــد و حتــی به بازاریابی ســخت فیلم کوتاه اشــاره کردید اما این راه ســخت 
برایتــان برآینــد مالی هم بــه همراه 
دارد و طبیعتــاً ورود به این کار صرفاً 

از روی دغدغه نبوده است!
در این شرایط اقتصادی هیچ کس 
بــرای رضــای خــدا کار نمی کنــد، هر 
کســی که بــه کاری ورود پیــدا می کند 
برایش ســودآوری مالــی آن نیز مهم 
اســت. فکر می کنم هر کاری درســت 
آن  بــرای  را  مزایایــی  شــود،  انجــام 
مجموعه در پی خواهد شد. از همان 
ابتــدا به ایــن موضــوع آگاه بودیم که 

سودآوری این کار، بلند مدت است.
ë  را متفاوتــی  محتــوای  شــما 

نســبت به ســایر پلتفرم ها در اختیار 
مخاطــب قــرار می دهید امــا اینکه 
مخاطب برای تماشــای هر اثر بهای 
چندان  او  برای  بپردازد،  جداگانه ای 
مقرون بــه صرفه نیســت، چرا مثل 

پلتفرم های دیگر اشتراک مدت دار برای مخاطب تعریف نمی کنید؟
این مســأله حل شده است. »ودیو« به تازگی پوســت اندازی کرده و از پلتفرمی 
به پلتفرم دیگر مهاجرت کردیم. در ســاز و کار جدید »ودیو« اشتراک ماهانه برای 
مشــترکان تعریف شــده تا بتوانند به صورت نامحدود به تماشــای آثــار موجود در 

»ودیو« بنشینند.
ë  کســانی که دغدغه تماشــای آثار کوتاه را دارند طیف مشــخصی از دوستداران

ســینما هستند، در جهت ترغیب بیشــتر مخاطب عام برای تماشای فیلم کوتاه 
برنامه ای دارید؟

برای رسیدن به چنین نقطه ای باید سال ها تلاش و برنامه ریزی کرد و این امری 
نیست که با تلاش یک پلتفرم محقق شود. البته ما به اندازه توان خود در این مسیر 
قدم برمی داریم. اتفاقاً صرفاً مخاطب فیلم کوتاه ببین یا کســانی که ســانس های 
فیلم کوتاه هنرو تجربه را پر می کنند، مدنظرما نیســتند. آنها چند هزار نفر بیشــتر 
نیســتند و به خاطر دغدغه ای کــه دارند همواره پیگیر آثار این حوزه هســتند. ما در 
نظر داریم مخاطب سینمای بدنه را جذب کنیم. به همین منظور تلاش کردیم تا 
ذهنیت درستی درباره فیلم کوتاه به مخاطب ارائه کنیم. در این مدت تمام سعی 
خود را به کار گرفتیم این تفکر را که فیلم کوتاه اثری تجربی اســت و مخاطب عام 
نمی تواند با آن ارتباط برقرار کند، تغییر دهیم. در »ودیو« آثار متفاوت از ژانر های 
گوناگــون را عرضــه می کنیــم. تنــوع ژانر از ابتــدا یکــی از عوامل مهم بــرای ما بود 
چنانچه فیلم های اکشــن، ترسناک، اجتماعی، کمدی سیاه و همچنین آثار موفق 

ایرانی که در دنیا خوش درخشیدند در پلتفرم ما موجود است.
ë  بســیاری از فیلمسازان امروز سینمای بلند، سابقه قابل توجهی در عرصه فیلم

کوتــاه داشــتند. به نظر می رســد نمایش آثــار کوتاه آنها بتواند ســبب اســتقبال 
بیشــتر مخاطب و پیوند آنها با مدیوم فیلم کوتاه شــود. بــرای نمایش آثار کوتاه 
فیلمســازان مطرح امــروز مثل محمدحســین مهدویــان، محمد کارت، ســعید 

روستایی و... برنامه ای دارید؟
در حــال حاضر آرشــیو آثار کوتاه فیلمســازانی چون محمد حســین مهدویان، 
حســین امیری دوماری و پدرام پورامیری که به تازگی فیلم ســینمایی »جان دار« 
را از آنها در ســینما دیدیم و برادران ارک که امســال فیلم »پوست« را در جشنواره 
داشــتند و ســابقه خوبی در عرصه فیلم کوتاه نیز دارند، در »ودیو« وجود دارد. در 
تلاشــیم آثار ســایر کارگردانان مطرح ســینمای بلند را نیز بزودی ارائه کنیم. اخیراً 
بــا فرنــوش صمدی و علی عســگری که از موفق ترین فیلمســازان کوتاه هســتند و 
به تازگی وارد ســینمای بلند شــدند، قراردادی بســتیم و به این واسطه آثار آنها که 
موفقیت هــای جهانی بســیاری کســب کردند در اختیــار علاقه مندان قــرار خواهد 
گرفت. ما تمایل بسیاری برای تکمیل آرشیو فیلمسازان مطرح و غیر مطرح داریم 

اما مشکل مالکیت نامشخص آثار سرعت ما را کند می کند.
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ë   با پایان یافتن زمان ارســال کتاب به جایزه
شــاملو، دبیرخانه  این جایزه از ارســال بیش 
از صدوهشــتاد عنوان کتاب برای داوری خبر 
داد. داوران مرحلــه  اول هــم کار خوانــدن و 
بررســی آثار رســیده را آغــاز کرده انــد و زمان 
اعــام نتایج مرحلــه اول ششــمین دوره  این 
جایزه مانند هر سال، یکم مهر ماه سال جاری 

خواهد بود./ خبرآناین
ë  مراســم اهدای نشــان های طایی، نقره ای

و ویژه  هشتمین لاک پشــت پرنده جمعه ۲۴ 
مرداد به صورت مجازی در شهر کتاب مرکزی 
برگــزار می شــود. نامزدهای نهایــی دریافت 
نشــان های طایی و نقره ای لاک پشت پرنده 
از میان کتاب هایی که ســال ۹۷ بــا امتیاز پنج 
یا شــش لاک پشت به فهرســت راه یافته اند، 
انتخاب می شــوند. این مراسم به طور زنده از 
حساب کاربری اینستاگرام شهر کتاب مرکزی 

پخش می شود./ مهر
ë  به کارگردانی المپیــک«  »خداحافظ  فیلم 

مجتبــی پوربخش بــه نمایندگــی از ایران در 
جشــنواره جهانی Cine Invisible از اسپانیا 
و mic genero از مکزیــک رقابــت می کنــد. 
المپیــک«  »خداحافــظ   فیلــم  نویســندگی 
رامیــن  و  دارد  برعهــده  بروجــردی  بهنــام  را 
جوادی،  هومن  گل سفیدی،  فرج الله  راستاد، 
اصغــر  عمــوزاده،  طاهــره  آل آقــا،  مهــری 
سندوســی، مرتضــی قدیــری، جابــر وثــوق، 
علیرضا شهرســتانی و مریم جهانی بازیگران 

این فیلم کوتاه هستند./ایلنا
ë  شــبکه یک ســیما حضور رضا رشــیدپور را

در برنامــه »صبح بخیر ایــران« تکذیب کرد. 
مشاور مدیر شبکه یک گفت: »شایعه برخی 
رسانه ها درباره اجرای رضا رشیدپور در شبکه 
یک کاماً نادرســت و در عیــن حال عجیب 
است. مدیران شــبکه هیچ گونه گفت وگویی 
با ایشــان نداشــته اند. خط مشی شــبکه ملی 
منطبق با چارچوب کمیته مجریان معاونت 

سیما است.«/مهر

ë  »شــب »آن  ســینمایی  فیلــم  تهیه کننــده 
به دنبــال بهتریــن زمــان بــرای اکران اســت. 
محمــد درمنــش گفــت: »بــرای اکــران »آن 
شــب« مانند ســایر فیلم هــا در انتظــار زمان 
مناسب هســتیم، با توجه به شرایط فعلی که 
به دلیل شــیوع ویــروس کرونا به وجــود آمده 
مصلحــت نمی بینم کــه این فیلم ســینمایی 
را اکــران کنم. پروانه نمایــش و مالکیت فیلم 
»آن شــب« صادر شــد، دوســتانی هــم که در 
امریــکا بــرای نمایش یــا حضــور بین المللی 
فیلــم برنامه ریزی می کنند، منتظر بازگشــایی 
جشنواره های خارجی هســتند تا فیلم بتواند 
در جشنواره های بین المللی شرکت کند./ مهر

ë  »پــگاه آهنگرانــی در فیلم »بــرای مرجان
می کند.  بــازی  زرگرنژاد  حمیــد  به کارگردانی 
فیلمبــرداری ایــن فیلــم چنــد روز آینــده در 
تهــران آغــاز می شــود و یــک درام اجتماعی 
تهــران  در  آن  لوکیشــن های  تمــام  و  اســت 

خواهد بود./ مهر
ë  مدیــر و  ســنتور  نوازنــده  حســنی  حجــت 

نیاوران  هنــری  آفرینش های  بنیاد  موســیقی 
ایــن  درگذشــت.  بیمــاری  مدت هــا  از  بعــد 
نوازنده سنتور از شاگردان ممتاز مجید کیانی 

استاد موسیقی ایرانی بود./ ایلنا

ë  فیلــم »تیغ و ترمــه« به کارگردانی کیومرث
شــبکه  بــه  مــرداد   ۲1 سه شــنبه  از  پوراحمــد 
نمایــش خانگــی می آیــد. »تیــغ و ترمــه« که 
تهیه کنندگــی آن را علی قائم مقامی برعهده 
داشــته اســت، پیش از این به صورت آناین 

اکران شده بود./ ایلنا

آبان ماه امســال که از راه برســد عمر ریاســت 
حســین انتظامــی بــر ســازمان ســینمایی بــه 
دو ســال می رســد. او کــه در ایــام مدیریتــش 
بر ســازمان ســینمایی بیشــتر از طریق فضای 
توئیتــر دربــاره موضوعــات روز و البته ســینما 
اعلام نظر کرده ظهر روز یکشنبه 19 مردادماه 
بالاخــره رضایــت داد کــه برای دومیــن بار در 
دوران مدیریتــش پاســخگوی اهالــی رســانه 
باشــد. در این نشســت که به صــورت مجازی 
و پخــش آنلایــن از ســایت و اینســتاگرام ایــن 
ســازمان برگــزار شــد، انتظامــی بــه ســؤالات 
مکتوب یا تلفنی نمایندگان رسانه های خبری 
پاســخ داد. او در پاسخ به همین گلایه - عدم 
گفت وگوی مســتقیم با رســانه ها - با تأکید بر 
شفافت ســازی و پرهیــز از شــکل گیری رانــت 
اطلاعاتی گفت: »به شهادت همین جلسه ای 
که در اینجا هستیم، ارتباط مسئولان سینمایی 
بــا رســانه ها برقرار اســت. به خاطر خاســتگاه 
رســانه ای کــه داشــتم از ابتــدا قرار بر این شــد 
کــه رســانه ها در تمــاس با آقای نجفی ســؤال 
خــود را انتقال بدهند و ما مکلف باشــیم در ۶ 
ســاعت اداری به سؤال های غیرتکراری پاسخ 

بدهیم.«
و  ســینمایی  جشــنواره های  سرنوشــت 
معرفــی دبیرانــش، شــرط برگــزاری آنلایــن 
ســینمایی  ســازمان  ارتبــاط  جشــنواره ها، 
بــا اصنــاف، تعییــن تکلیــف دربــاره صــدور 
مجــوز شــبکه نمایش خانگــی، امــکان اکران 
»رســتاخیز« در ایام محرم و... سؤالاتی بود که 

در این نشست مطرح شد.
ë  بــا همــدوش  ســینما  ســالن های  فعالیــت 

تقویت اکران آناین
حدود دو ماهی است که سالن های سینما 
فعالیت شان را آغاز کرده اند؛ اما تجربه اکران 
دو فیلــم »شــنای پروانه« و »خــوب بد جلف؛ 
ارتش ســری« که از امیدهای اکران محســوب 
می شدند نشان داد که علاقه مندان سینما هم 
فعلًا میل و رغبتی برای حضور در ســالن های 
نمایــش ندارنــد. در حالــی کــه بخــش زیادی 
از فیلم هایــی کــه این روزهــا روی پــرده اکران 
اســت کمتــر از 40 بلیت فروخته انــد، با وجود 
این ســازمان ســینمایی بــا ارائه تســهیلات به 
ســینماداران از روشن ماندن چراغ سالن های 
ســینما حمایــت می کنــد. چه می شــود اگر به 
جای اصرار بر بازگشــایی ســالن های ســینما، 
بسترهای مناســب برای اکران آنلاین فیلم ها 
تقویت شــود؟ حســین انتظامی در پاســخ به 
این ســؤال روزنامه ایران گفت: »اکران آنلاین 
یک ظرفیت جایگزین اســت و اصرار انجمن 
ســینماداران به خاطر نیروی انسانی است که 
در ایــن زیرســاخت ها کار می کننــد. اگــر اکران 
متوقف شــود آســیب جــدی به ایــن بخش ها 
وارد می شــود. ضمــن اینکــه مطابــق مصوبه 
ســتاد ملــی مقابله با کرونا بازگشــایی ســینما 
کامــلًا داوطلبانه اســت اما در عیــن حال باید 
سیاســت هایی داشته باشیم تا از اکران آنلاین 

بیشتر استقبال کنیم.«
ë فعاً بنا بر برگزاری است

سرنوشــت جشــنواره ها، احتمال برگزاری 
آنلاین آن و چگونگی هزینه بودجه اختصاص 
یافتــه بــه جشــنواره های کنســل شــده ســؤال 
مشــترک اهالــی رســانه در ایــن نشســت بود. 
انتظامــی با اعلام بررســی مدل های مختلف 
دبیرخانه هــای  توســط  جشــنواره  برگــزاری 
پنج گانــه، از ظرفیت هــای برگزاری جشــنواره 
فیلــم کوتاه و مســتند بــه شــکل آنلاین گفت 
اما دربــاره جشــنواره فیلم فجر توضیــح داد: 
»فعــلًا بنای ما بر برگزاری اســت. اگر به دلیل 
کرونــا نتوانیــم بــه شــکل ســابق برگــزار کنیم 
امنیــت  کــه  باشــیم  نداشــته  پلتفرم هایــی  و 

فیلم هــا را تضمین کند، ســراغ اکــران آنلاین 
هم نمی رویــم.« او معرفی دبیران جشــنواره 
بخصوص مهم ترین رویداد ســینمایی ایران، 
سی ونهمین جشنواره فیلم فجر را به روزهای 
آینــده و ایــام نزدیک این رویــداد موکول کرد. 
انتظامــی همچنیــن دربــاره بودجه ســازمان 
ســینمایی و تخصیــص هزینه جشــنواره های 
برگــزار نشــده توضیــح داد: »حتــی اگر فرض 
بر این باشــد که جشــنواره هایی برگزار نشــود، 
طبــق روال دیوانی بــرای ردیف های مختلف، 
نمی توانیــم بودجــه آن را جــای دیگــر خــرج 
کنیم. مگــر اینکه توافقی با دیوان محاســبات 
صــورت بگیــرد.« رئیــس ســازمان ســینمایی 
طبــق  کــه  داد  را  اطمینــان  ایــن  همچنیــن 
اطلاعات آثار ســینمایی در حال تولید، تعداد 
فیلم به انــدازه کافی برای برگزاری جشــنواره 
داریم اما یکی از ارکان شــکوه جشنواره حضور 
مردم اســت که ایــن امر مهم نیاز به بررســی 

دارد.
ë  شــبکه نمایــش خانگــی در انتظــار تعییــن

تکلیف مراجع بالادستی
شــبکه نمایش خانگی این روزها حســابی 
خبرساز اســت. از یک سو گمانی زنی ها درباره 
واگــذاری امتیاز مجوز وی اودی ها به ســازمان 
صداوسیما و سکوت سازمان سینمایی در این 
زمینه و از سوی دیگر تشدید سانسور سریال ها 
و فیلم هــا در اکــران آنلایــن. رئیــس ســازمان 
ســینمایی دربــاره اخبــار و حواشــی احتمــال 
تفویــض اختیــار صــدور مجــوز بــه ســازمان 
صداوسیما توضیح داد: »فناوری های نوپدید 
از جمله وی اودی ها نیازمند تعریف جدیدی 
در حکمرانــی فرهنگــی در فضــای مجــازی 
اســت تــا برداشــت های متفــاوت دســتگاه ها 
اصلاح شود. مراجع قانونگذاری در این زمینه 
تصمیم گیر هســتند و جمع بندی توسط آنها 
مبنــای عمل همــه دســتگاه ها خواهــد بود.« 
او البتــه تأکید کرد »ما منتظــر تعیین تکلیف 
مراجع بالادستی هستیم تا تکلیف دستگاه از 
جمله وزارت فرهنگ و ارشــاد را روشــن کند« 
انتظامــی دربــاره تشــدید سانســور فیلم ها در 
اکران آنلاین هم بــا تأکید بر اینکه اگر ادعایی 
در زمینه تشــدید ممیزی فیلم هــا برای اکران 
به صــورت  اســت  بهتــر  دارد  وجــود  آنلایــن 
کــرد:  خاطرنشــان  شــود،  مطــرح  مصداقــی 
»چند ماهی اســت کســانی که پروانه نمایش 
بــرای اکــران می گیرنــد، دیگــر بــرای نمایش 
خانگی لــزوم دریافت پروانه جدیــد ندارند.« 
او همچنین از احتمال تشکیل شورای صنفی 
نمایــش آنلایــن و ایــده راســتی آزمایی آمــار 
فــروش فیلم هــای اکــران آنلایــن در ســامانه 

سمفا خبر داد.

ë سرنوشت رستاخیز و چند فیلم توقیفی
تصمیم گیــری دربــاره احتمــال نمایــش 
جملــه  از  شــده  توقیــف  فیلم هــای  برخــی 
»گــزارش یک جشــن« یــا »ارادتمنــد؛ نازنین 
بهــاره تینــا« و... را انتظامی موکول به شــورای 
پروانــه نمایــش کــرد و گفــت: »برخی ممکن 
است امکان نمایش پیدا کنند و برخی نه.« او 
اما درباره درخواســت اکران فیلم »رستاخیز« 
احمدرضا درویش با توجه به فرارســیدن ایام 
محــرم توضیح داد که مجوز عرضه این فیلم 
در نمایــش خانگــی در ســال 9۸ صادر شــده 
و عرضــه آن به صــورت آنلایــن یــا وی اودی 
و  نــدارد  نظــر ســازمان ســینمایی منعــی  از 
تصمیم گیــری در ایــن بــاره برعهــده مالکان 

فیلم از جمله فارابی است.
ë عقب نشینی به نفع صنوف

رابطه سازمان سینمایی با خانه سینما و به 
رسمیت شــناختن اصناف از دیگر سؤال های 
محــوری این نشســت بــود. او درباره حواشــی 
ایجــاد شــده پیرامــون ترکیــب تــازه شــورای 
صنفــی نمایــش و معرفــی نماینــده کانــون 
کارگردانــان از ســوی ســازمان ســینمایی کــه 
منجر به صدور بیانیه ای از ســوی خانه سینما 
شــد، گفت: »شــورای صنفــی نمایش مطابق 
نظام نامه اکران تشــکیل شــده است. مطابق 
تبصره نظام نامه اکــران در صورتی که یکی از 
صنوف که به صورت سنتی عضو شورا هستند 
جامعیت لازم را نداشــته باشــند و یا نتوانند و 
نخواهند نماینده ای را معرفی کنند، به دلیل 
متوقف نمانــدن کار اکــران معاونت نظارت، 
فــردی را معرفی می کند. یکی از پیشــنهادات 
ما این بود که تا زمان رفع شــرایط فوق العاده 
ناشــی از کرونا، ســتاد ملی مقابله بــا  کرونا که 
در ســازمان سینمایی تشــکیل شده، عهده دار 
تصمیم گیری در زمینه اکران باشد، همچنان 
کــه در حــال حاضــر هــم همیــن رونــد طــی 

می شود.«
خانــه  حاشــیه های  دربــاره  همچنیــن  او 
و  مختلــف  صنــوف  بــا  برخــورد  در  ســینما 
دیدگاهش نسبت به نقش صنف در مدیریت 
ســینما هم گفــت: »از سیاســت های عمومی 
اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت  و  دولــت 
عقب نشــینی به نفع صنوف اســت. هرچقدر 
به نفع صنوف عقب نشــینی کنیم همراهی و 
مشارکت بالاتری خواهند داشت و به دوام کار 
کمک می کند، البته دستگاه ها موظف هستند 
در قبال این عقب نشــینی ســازوکارهایی برای 

نظارت داشته باشند.«
ë انحصارشکنی در سمفا

مهم ترین ویژگی سمفا یعنی تقسیم پول 
در لحظــه فروش فیلم ها هنوز عملی نشــده، 

ایــن در حالی اســت که قــرار بود بــا راه اندازی 
از مشــکلات ســینمای  ســامانه ســمفا یکــی 
ایران یعنی تقســیم پول بین صاحبان فیلم و 
ســینمادار حل شود. رئیس سازمان سینمایی 
در نشســت خبــری مجــازی در ایــن بــاره هم 
توضیــح داد: »مطابــق مصوبــه ای کــه مــا در 
ستاد ملی مقابله با کرونا در سازمان سینمایی 
داشــته ایم در شــرایط فعلــی تمــام درآمــد 
حاصل از فروش فیلم به ســینمادار می رسد. 
در عیــن حــال این امــکان و فرمول در ســمفا 
دیــده شــده کــه انحصــار از بیــن بــرود.« او در 
بخش دیگر این نشست درباره سامانه سمفا، 
یادآور شــد: »دیــدن میزان فــروش فیلم ها تا 
چندســال پیش امکانپذیر نبود در حالی که ما 
معتقدیم باید منتشر شود. اگر برنامه هایی که 
دنبال می شــود به مطالبه تبدیل شــود امکان 

توقف آن وجود ندارد.«
شــکل گیری  شــائبه  دربــاره  انتظامــی 
انحصــاری تــازه در این ســامانه هــم توضیح 
داد: »قبلًا این انتقاد وجود داشــت که فروش 
آنلایــن بلیت هــا در انحصــار اســت. تنــوع در 
ایــن بخش بــه نفــع سینماســت. رقابتی بین 
خود ســامانه های فروش بلیت وجود دارد که 
این به نفع سینماســت. ســمفا زبــان اجرایی 
نظام نامــه اکــران اســت. مــواد و مقرراتش به 
این ماشــین خورانده شــده اســت. در قرارداد 
بین شرکت پخش و سینما، اگر چه می توانند 
مثل ســابق قراردادی امضا کنند ولی قرارداد 

اصلی در سمفا ارائه می شود.«
ë  از سیاســت جوان گرایــی تــا تأکید بــر تداوم

جریان تولید سینما
حمایــت از تولیــد فیلم هــای کــم بودجــه 
در مرکز گســترش سینمای مســتند و تجربی، 
سیاســت جوان گرایی و حمایت از فیلمسازان 
جــوان و اهــدای 300 میلیــون بــه 10 فیلم در 
ایــن مرکــز، تخصیــص شــش هفتــم اعتبــار 
برای فیلمســازان جوان غیرتهرانی به منظور 
استعدادیابی با تأکید بر سیاست ایران تهران 
نیســت، اعمــال سیاســت های محدودکننده 
بــرای فیلم هایــی که جنبــه فرهنگــی در آنها 
کمتر اســت، اســتقبال از حضور استعدادهای 
تــازه و دعــوت دوبــاره از فیلمســازان جوانــی 
کــه ســوابق دســتیار کارگردانــی داشــته اند اما 
درخواســت آنهــا رد شــده  اســت، توجــه بــه 
فیلمنامــه به عنــوان نقاط گلوگاهی ســینما و 
آسیب شناســی فارابــی در ایــن مســیر، تأکیــد 
بر تــداوم جریــان تولید ســینما در ایــام کرونا 
بــا تأکید بــر رعایــت پروتکل های بهداشــتی، 
بیمه اهالی ســینما و اعلام مســیر حمایتی از 
فعالان صنفی آسیب دیده از کرونا و... از دیگر 

محورهای پرسش وپاسخ در این نشست بود.

از وضعیت جشنواره ها تا سرنوشت فیلم های توقیفی
در نشست خبری مجازی رئیس سازمان سینمایی مطرح شد

نیلوفر ساسانی
خبرنگار

اد
یـــ اســتاد شــیرمحمد اســپندار در بســتر بیماری اســت و ایــن روزهای تلــخ خانه نشــینی را تحت درمان 

پزشــک می گذراند. شــیرمحمد 93 ســال ســن دارد و نزدیک به سه سال اســت که به علت کهولت 
ســن و بیماری توان نواختن ســازش را ندارد و دیگر نمی تواند میراث ماندگار خود را به نسل جوان 
آموزش بدهد. او روزها و شــب ها را به امید فردای بهترموســیقی ایران ســر می کند تا بلکه اندکی 
از دلســردی و ناامیدی هنرمندان جنوبی ترین نقطه ایران کاسته شود.... زادگاه شیرمحمد، بمپور 
اســت، شــهری که حال و هوای کویر را در چهره این هنرمند بزرگ بخوبی نمایان کرده، مردمان 
بمپور دلبســته شیرمحمد هستند چراکه روزگاری صدای ساز دونلی او توانست بمپور را به دنیای 

موسیقی معرفی کند.
اهالی موســیقی هم شــیرمحمد را بخوبی می شناســند. او چهره نام آشــنای موســیقی نواحی 

ایران اســت. شــیرمحمد از نوازندگان کم نظیر و برجســته ســاز دونلی اســت و طی 
سال ها فعالیت در عرصه موسیقی، توانسته مقام های موسیقی بلوچستان 

را بــه گــوش جهانیــان برســاند. جالب اســت بدانید او صدای نــی را در 
دوران کودکی آن زمان که 6 ســال بیشــتر نداشــت و گله داری می کرد 

آموختــه و ســال های ســال اســت کــه ســخنش را بــا همیــن زبــان 
موسیقی بیان می کند و چندان اهل گفت و گو نیست.

الله بخش اســپندار پسر استاد شــیرمحمد می گوید: »پدرم دیگر نمی تواند مانند سابق خارج از شهر برود 
و  ســازی بنوازد. او مدت هاســت که بیمار اســت و در منزل بســتری اســت و در این مدت علاوه بر آنکه 
از ســوی مســئولان فرهنگی و حتی مسئولان شهرســتان بمپور و اســتان هیچ حمایتی نبوده بلکه 
دلگرمی هم از سوی این دوستان ندیده ایم و در این مدت هیچ یک از مسئولان جویای حال پدر 
نبودند و به عیادتش نیامدند. البته شــرایط این روزها کمی متفاوت اســت اما با این تفاســیر این 
دوســتان یــک تماس تلفنــی را هم از ما دریغ کردند و باید بگویم نســل هایی چون شــیرمحمدها 

دیگر باقی نخواهد ماند و این موسیقی ازبین خواهد رفت...
نکته دیگر اینکه مرداد ماه ســال 93 بزرگداشــتی برای پدرم در تالار وحدت برگزار شد که در این 
مراسم آقای علی اوسط هاشمی استاندار سیستان و بلوچستان اعلام کرد خانه پدر به موزه موسیقی 
تبدیل می شود. از این قول و صحبتی که بیان شد تا آنجا مطمئن بودم که به خواهر و برادرهایم گفتم 
قرار اســت میراث فرهنگی خانه پدری را به موزه تبدیل کند و تصوری روی این ملک نداشــته باشــید 

اما متأسفانه 6 سال گذشته و تا به امروز اتفاقی صورت نگرفته است.«
نابغه موســیقی بلوچســتان پیشــتر در گفت و گویی بــا »ایران« بیان داشــت: »وقتی 
مــردم اوضــاع زندگــی مــن را می بیننــد، عبــرت می گیرند و دیگــر راه موســیقی را 
انتخاب نمی کنند. به عقیده من موســیقی نواحی دیگر بین مردم رونق ندارد، 
حتــی در بلوچســتان. کســانی که به موســیقی علاقه مند بودنــد دیگر بین ما 

نیستند همین امر باعث شد موسیقی از دست مردم گرفته شود...«

شیرمحمد اسپندار در بستر بیماری است
ندا سیجانی
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